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Domácí pípy a vinotéky
jdou na dračku. Lidé si
během pandemie odvykli
chodit do restaurací a část se
jich ani s koncem lockdownu
nevrátila. Do zařízení pro
popíjení v soukromí jsou
ochotni investovat kolem
deseti tisíc korun.

ALŽBĚTA TESÁRKOVÁ

PRAHA Ani měsíce po skončení
lockdownu se Češi nevracejí v pl-
ném počtu do hospod. Příčinou je
strach z nákazy koronavirem, ale
i postupné zdražování. Pandemie
nahrála domácímu popíjení. Lah-
vové či pivo z plechu se ale lidem
brzy omrzely. Bylo tedy nutné do-
mácnosti na novou situaci vyba-
vit lépe. Konzumenti proto doslo-
va skupují výčepní zařízení, ale
také třeba domácí vinotéky. Pro-
dejci sledují největší poptávku po
tomto zboží za posledních pět let.
Také je však už zasáhly pande-
mické prodlevy v dodávkách.

Na posezení doma si lidé zvyk-
li také podle prezidenta Asociace
hotelů a restaurací ČR Václava
Stárka. „I my bohužel sledujeme
tento trend. Zhruba čtvrtina zákaz-
níků řekla, že jim domácí setkává-
ní plnohodnotně nahrazuje restau-
raci, což pro restaurační byznys
není zrovna nejlepší,“ řekl LN
Stárek s tím, že obliba různých za-
hradních párty a domácích sešlos-
tí rostla už v minulosti, pandemie
ji ale značně umocnila.

Spíše vlažnější návštěvnost re-
staurací LN potvrdil také restaura-
tér Luboš Kastner z Asociace ma-
lých a středních podniků a živ-
nostníků. „Od skončení lockdow-
nu do restaurací chodí zhruba
85 procent hostů oproti době před
covidem,“ uvedl pro LN s tím, že
čtyři z deseti hostů se obávají ná-
kazy covidem. Podle Kastnera se
situace nezlepší ani na podzim,
kdy se navíc provoz restaurací
přesune z venkovních zahrádek
do vnitřních prostor.

Doslova žně ale mají na rozdíl
od restaurací výrobci a prodejci
píp a vinoték, které aktuálně patří
mezi nejžádanější položky. „Od
letošního června se zájem o vý-
čepní zařízení stupňuje, během
léta to bylo meziročně o 150 pro-
cent,“ sdělil LN Michal Buzek,
šéf analytiků srovnávacího portá-
lu Heureka. Podle něj se letos
v létě výčepní zařízení prodávala
na internetu dokonce nejvíce za

posledních pět let. „Pípy patřily
k nejrychleji rostoucím katego-
riím během prvních dvou korona-
virových vln. Prodejům se daří
také v průběhu léta, kdy lidé
v souvislosti s letními teplotami
a rozvolňováním trávili více času
venku například při grilování,“
potvrdila LN mluvčí e-shopu
Mall Pavla Hobíková.

Ačkoli ceny pivních výčepů za-
čínají už na pár tisících korun,
Češi do těchto zařízení podle Heu-
reky investují v průměru okolo de-
seti tisíc. „Nejjednodušší párty
pípy s manuálním vytvářením tla-
ku a bez chlazení se dají pořídit
za ceny okolo 1500 korun. Kvalit-
nější domácí výčepní zařízení
s kompresorem a chladičem jsou
v závislosti na kapacitě a počtu
kohoutů dostupné mezi deseti
a 25 tisíci,“ říká Buzek s tím, že
ceny profesionálních přístrojů
mohou být i výrazně vyšší.

Vinotéku od Ježíška
Pandemie ale značně nahrála také
prodeji domácích vinoték, tedy ja-
kýchsi chladicích vitrín na lahve
s vínem. Ty podle statistik Heure-
ky v létě rostly meziročně
o 70 procent. Na rozdíl od výčepů
však prodejci vrchol očekávají te-
prve na podzim a před Vánoci.
„Vinotéky patří v domácím elekt-
ru k segmentům s největším růs-
tem. V roce 2020 se prodalo té-
měř o 75 procent více vinoték než
o rok dříve. Ještě vyšší tempo růs-
tu jsme pozorovali i za letošní prv-
ní čtvrtletí a aktuálně evidujeme

zhruba třetinový růst oproti loň-
sku,“ uvedla pro LN mluvčí e-sho-
pu Alza Daniela Chovancová
s tím, že lidé aktuálně nejvíce na-
kupují dražší a spíše prostornější
vinotéky.

Zásoby se tenčí
Jak už se ukázalo například na
jízdních kolech, která si během
pandemické doby začali pořizo-
vat i úplní začátečníci, extrémní
poptávce po zboží je během pan-
demie těžké vyhovět. Také výrob-
ci vinoték a výčepních zařízení se
už podle mluvčí Alzy potýkají se
zpomalenou výrobou v důsledku
potíží s dodávkami součástí. Ně-
kteří prodejci tak rekordní poptáv-
ce sotva stačí vyhovět.

„Zásobu výčepních zařízení,
kterou dostáváme od dodavatele
na měsíc, vyprodáváme za
14 dní. Stejně jako v mnoha ji-
ných segmentech, i zde se proje-
vují potíže s omezenou dostupnos-
tí, způsobenou nedostatkem kom-
ponentů,“ dodala Chovancová.Popíjení s přáteli se během pandemie přesunulo do domácího prostředí. Lidi z hospod vyhnala obava z nákazy, ale také zvyšující se ceny. FOTO SHUTTERSTOCK

PRAHA Ministerstvo pro místní
rozvoj dostane na příští rok na ná-
rodní dotace ze státního rozpočtu
5,8 miliardy korun, meziročně
o miliardu více. Největší část má
jít na bytovou výstavbu, dále na-
příklad na místní komunikace,
školy, školky nebo nemocnice.
Státní fond dopravní infrastruktu-
ry (SFDI), ze kterého jsou finan-
covány dopravní stavby, bude
mít příští rok na výdaje 130,5 mi-
liardy korun, což je meziročně
zhruba o tři miliardy více
a o 10,5 miliardy korun více, než
bylo dosud plánováno. Po jedná-
ní s ministryní financí Alenou
Schillerovou to oznámili ministry-
ně pro místní rozvoj Klára Dostá-
lová a ministr dopravy Karel
Havlíček (všichni za ANO).

Schillerová uvedla, že na celko-
vý plánovaný schodek státního
rozpočtu to nebude mít vliv. Vlá-
da počítá pro příští rok s defici-
tem 390 miliard korun.

„Podařilo se vyjednat na národ-
ní dotace o miliardu více, než
jsme měli v loňském roce. Shodli
jsme se na částce 5,8 miliardy ko-

run. Budeme touto částkou navy-
šovat zejména bytovou politiku,
protože se nám rozjíždí program
Výstavba, hradíme družstevní po-
díly, například mladým lidem.
Ale týká se to i seniorského bydle-
ní, třeba na domy s pečovatelskou
službou,“ uvedla Dostálová.

Podle Havlíčka nejvíce peněz
ze SFDI tradičně půjde na silniční
a dálniční stavby, následovat bu-
dou stavby na železnici. „Předpo-
kládá se, že to bude více než
60 miliard korun v rámci silnic,
dálnic a obchvatů a řádově kolem
55 miliard korun na železniční in-
frastrukturu a nádraží,“ řekl minis-
tr. Zbytek budou tvořit např. pení-
ze pro kraje, na nové technologie
a zabezpečení nebo cyklostezky.

Převážnou část výdajů minister-
stva průmyslu a obchodu, které
Havlíček také vede, tradičně tvoří
dotace na takzvanou zelenou ener-
gii. Podle dřívějších plánů měla do-
tace podporovaným zdrojům ener-
gie meziročně klesnout o sedm mi-
liard na dvacet miliard korun.
Havlíček včera řekl, že aktuálně je
v plánu 23 miliard korun. čtk

Točené radši doma než v hospodě

Ministři si vyhádali
miliardy navíc


